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Priviți, dar nu puneți mâna!

(

„Frumusețea, spunea, nu demult, Alain Delon, a fost mereu de partea 
mea. Oamenii se opreau pe stradă și-i spuneau mamei mele:  

-Vai, ce copil frumos aveți!  
 Și țin minte că  mamei mele nu-i plăcea deloc când străinii mă atin-

geau. Un lucru amuzant: când ieșea cu mine la plimbare, în parc, agăța de 
cărucior o tăbliță pe care scria: «Priviți, dar nu puneți mâna!»”  

DOgNECEA
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TimișRECAS,

 Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Mirela Rodica SERAFIN

„Am avut noroc că Primăria Recaș și domnul primar 
ne-au ajutat foarte mult!“ 

Doamnă director Mirela Serafin, cu ce 
provocări a început anul școlar 2021 -2022?  

Anul acesta a debutat foarte bine din 
punct de vedere al luptei cu pandemia, fiindcă 
noi am fost pregătiți încă de anul trecut. Pro-
vocarea mare a fost în 2020, fiindcă nu ne-am 
mai confruntat niciodată cu asemenea situație 
extrem de grea și nu eram pregătiți pentru 
școala online. Am avut noroc că Primăria 
Recaș și domnul primar ne-au ajutat foarte 
mult și ne-au facilitat accesul la laptopuri, pe 
care le-am oferit atât elevilor, cât și profeso-
rilor pentru a putea urma școala online. Foarte 
mulți elevi nu aveau resurse la nivelul familiei 
și ei trebuiau ajutați, nu puteam să îi lăsăm. 
Așadar, a fost o provocare mare. Încă de anul 
trecut am rezolvat situația și am reușit să ofe-
rim laptopuri elevilor care nu aveau, pentru a 
urma școala online.  

Anul acesta a debutat cu bine?  
Anul acesta este o continuare și o îm-

bunătățire a situație de anul trecut, ceea ce 
este foarte bine. Pandemia nu ne-a mai prins 
nepregătiți. Pe partea de dotare materială 
stăm destul de bine. Am finalizat și un proiect 
național la nivelul Liceului Recaș. Noi am fost parteneri timp 
de patru ani și am achiziționat table inteligente pentru sălile de 
clase. Ceea ce e o mare realizare.  

În anul 1960 se înființează liceul, clasele IX–XII, la Recaș, din județul Timiș. Școala funcționează 
în trei clădiri diferite. Ciclul primar în „școala veche” și aproximativ pe locul actualei săli de 

sport unde exista o clădire. În cele două clădiri, care se aflau în aceeași curte, învățau copii, clasele I 
– IV. Gimnaziul funcționa în „școala cu etaj”, în spatele bisericii catolice. Tot acolo era o mică sală de 
sport. Clădirea liceului se află lângă parc. Începând cu anul școlar 1976 – 1977 funcționează „școala 
nouă” și, alături de ea, „școala veche” din aceeași curte. Absolvenții clasei a X-a din 1977 pleacă pen-
tru treapta a II-a de liceu la liceele din Timișoara, pentru că la Recaș se deființează liceul. Ministrul 
învățământului la vremea aceea era Suzana Gîdea. A fost desființat atunci învățământul liceal din 

mediul rural. Cu toate eforturile directorului din vremea aceea, prof. Ilie Stație, și cu toate că școala oferea toate condițiile 
pentru învățământul liceal: 24 săli de clasă, 3 laboratoare moderne la vremea accea (chimie, fizică, biologie), învățământul 
liceal a fost desființat. Au rămas numai 8 clase plus treapta I de liceu agricol. Ultima promoție de clasa a XII-a, a fost aceea 
din 1978. Liceul s-a reînființat după Revoluția din 1989, iar în anul școlar 2021 -2022, în această unitate școlară de prestigiu 
din județul Timiș activează 53 de carde didactice și 808 elevi. Despre activitatea de succes a liceului, despre proiectele fru-
moase și despre lupta cu pandemia, jurnalul interregional Banatul a discutat cu doamna profesoară Mirela Rodica Serafin, 
directoarea Liceului Teoretic Recaș.  

Doamnă director, ce înseamnă aceste 
table inteligente?  

Prin aceste table inteligente pot fi acce-
sate mult mai ușor resurse dinamice în activi-
tatea fizică a elevilor, tot felul de platforme și 
teste interactive. Vine elevul și poate accesa ce 
dorește chiar și prin touchscreen-ul tablei. În 
plus, tabla inteligentă este de mare ajutor pen-
tru învățământul online. Profesorul poate să 
fie în clasă și să scrie pe tablă apoi să transmită 
elevului informațiile, exact cum ar fi făcut de 
pe laptop, dar e altceva când are resurse in-
formatice și materiale didactice, educaționale.  

Așadar, stați foarte bine cu dotările?  
Da, în ultima perioadă stăm tot mai bine. 

Și anul trecut a fost greu la început, dar până 
în noiembrie-decembrie am avut sprijin de la 
Primăria și Consiliul Local Recaș și ne-am 
rezolvat cu problema dotărilor. O treime dintre 
elevii din ciclul primar, gimnaziu și liceu au 
primit laptopuri, în funcție de cum erau dotați 
în familie. Atunci am reușit să echilibrăm 
situația ca toți copiii să fie dotați cu cele nece-
sare pentru a putea intra în școala online. Am 
primit și un termoscaner de la primărie.
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SÂNMIHAIU ROMÂN Timiș

Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

Ioan BRâNzEI 

„Domnul Viorel Mărcuți în fruntea administrației e un noroc 
pentru comuna noastră!“ 

 Preaonorate Părinte Ioan Brân-
zei, cum ne mai poate salva biserica în 

realitatea ostilă credinței în care trăim?  
Prin fapte, dragul meu, prin fapte și mai puțin prin vorbe. 

Eu am dus crucea creștină ortodoxă aproape 50 de ani de preoție 
și întotdeauna am încercat să fac lucruri care să rămână în urma 
mea. Trebuie să îl luăm exemplu și pe Înaltpreasfinţitul Părinte 
Mitropolit  Ioan, un mare om și un creștin bun. Este un frumos 
exemplu de urmat de către bănățeni. Știe să facă fapte mărețe, 
să construiasă lăcașuri de cult și să îi ajute pe sărmani. Asta 
rămâne în urmă și în conștiința comunității. Să admirăm și să 
iubim un asemenea om măreț cum este Înaltpreasfinţitul Părinte 
Mitropolit Ioan. Înaltpreasfinţitul Ioan e o mare șansă pentru 
Banat.  

Credeți, Părinte, că ar fi utilă educația religioasă în școli?  
Domnule, dacă vrei să introduci ore de educație sexuală 

atunci de ce să nu introduci și ore de educație religioasă? În 
istorie, românii au fost educați la școală cum să se înmulțească? 
Cum să trăiască în familie cu nevasta? Creștinismul i-a dat 
identitatea românului și l-a ajutat să străbată negura vremurilor 
și să se sacrifice pentru familie și pentru țară. Biserica ortodoxă 

Reîntâlnindu-l recent, la un eveniment cultural recreativ pentru copii intitulat: „Școală de vară 
– La livada bănățeană” pe Preaonoratul Părinte Ioan Brânzei, eveniment onorat de edilul 

comunei Sânmihaiu Român, domnul Viorel Mărcuţi, am convenit cu domnia sa să continuăm pentru 
cititorii noştri un dialog început cu ceva timp în urmă. 

a fost calea, adevărul și viața românului. Toți greșim, dar tre-
buie să știm să și iertăm, să înțelegem că trebuie să fim umani 
și iertători. Așa ne-a învățat Biserica creștină dintotdeauna, 
iar românul a știut cel mai bine să fie așa cum l-a învățat bi-
serica. Marea masă a poporului a dus greul acestei țări.  

Neomarxiştii…  
Tinere, nu am nimic cu neomarxiștii și progresiștii, dar 

să nu mai atace creștinismul, familia și națiunea. Efectele se 
vor vedea în timp că omul va avea de suferit dacă va fi lipsit 
de acestea trei entități, care l-au salvat de-a lungul istoriei. Nu  
partidul face oamenii, ci oamenii fac partidul. Toți avem drep-
tul la opinie și la libertatea de a ne exprima. Mulți dau vina pe 
partide că nu fac nimic, dar de ce oamenii nu fac nimic pentru 
a-și apăra credința și familia? Întreb şi eu retoric.  

Părinte, întâlnindu-vă la această frumoasă manifes-
tare a sufletului tineresc, onorată de edilul comunei în care 
trăiţi, aş vrea să vă întreb cum vedeţi comuna în aceşti ani 
de când aţi revenit la casa părintească.  

Mult schimbată în bine! Eu nu fac complimente gratuite, 
dar domnul Viorel Mărcuţi în fruntea administraţiei e un no-
roc pentru comuna noastră. 

Școala Gimnazială Sânmihaiu 
Român și-a deschis larg porțile 

pentru a-i primi pe elevi. Clasele aran-
jate, manualele, micile surprize, toate 
i-au încântat pe copilașii noștri dragi. 
Dragi elevi, vă doresc succes în noul an 
școlar și să țineți cont că doar prin muncă 
se obțin rezultate! Cadrelor didactice le 
urez sănătate, putere de muncă și multă, 
multă răbdare!

„Dragi elevi, vă doresc succes în noul an școlar!“  
                                                                                Viorel MĂRCUŢI - Primar  
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CHECEA Timiș

Pagină coordonată de Gheorghe MIRON 

Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

Domnule primar, îmi amintesc 
că nu demult mi-aţi vorbit despre un 
alt mare proiect de care sunteți mân- 
dru, și anume cel legat de asfaltarea 

străzilor. Cum de v-a reușit, domnule, această mare lucrare?  
Ne-a reușit şi pentru că am avut un consultant foarte bun și 

un proiectant la fel de bun, care a mers și a făcut documentația 
la București pe „PNDL2”. Deci, ambii și-au făcut foarte bine 
treaba, dar cred că am avut și noroc că ne-a ieșit totul foarte 
bine. Am avut primul „PNDL” pe care l-am încheiat foarte 
bine. Fără niciun fel de incidente, fără reclamații, fără nimic. 
Toate operațiile pe proiecte au mers perfect. Totul ne-a fost 
verificat și nu am avut nicio greșeală, nicio virgulă.  

Chiar nimic?  
Chiar nimic. Totul a fost făcut perfect. E lucru mare acest 

fapt să îți iasă totul bine. Mă gândesc că acestea sunt niște 
criterii de care s-a ținut cont pentru celelalte proiecte, atunci 
ni s-a aprobat pentru a fi finanțat proiectul cu bine. Totul s-a 
legat.  

Şi mai aveţi proiecte?  
Mai am proiecte pentru construirea unui teren sintetic, 

pentru o bază sportivă, dar și altele.  
Domnule primar, se spune despre dumneavoastră că   

puneţi un accent foarte mare pe educația copiilor din co-
mună. Cu ce ați mai sprijinit școala?   

În primul rând, prin proiectul de importanţă majoră, zic 
eu, acela prin care oferim tablete pentru toți elevii școlii din 
Checea, dar și laptopuri pentru școală. Şi da, eu am preocupare 
obsesivă, aş spune: vreau ca școala să fie pe primul loc, fiindcă 
eu cred că e cea mai importantă.  

Sunt greu de finalizat, de materializat proiectele, dom-
nule primar?  

Domnule, dacă decidenţii văd că ai un istoric foarte bun 
cu proiectele și ei văd că nu ai nicio problemă și întotdeauna 
ai fost corect și ai lucrat așa cum cere legea e ușor să obții și 
alte proiecte. Nu ai avut reclamații deși ai avut control peste 
control. Interesant este că avem o continuitate în activități. 
Trecem dintr-un proiect în altul cu toate reușitele importante.  

Așa a fost și cu acesta pentru achiziționarea tabletelor 
pentru elevii din Checea?  

Da.  
Domnule primar, cum de v-ați gândit să puneți un accent 

atât de mare pe școală, fiindcă este extraordinar acest lucru?  
Pentru că este un adevăr evident că, dacă ai oameni cu 

școală și educați, este cu atât mai bine pentru toți și pentru co-

„Dăm tablete electronice tuturor elevilor din Școala Gimnazială Checea! “

munitate, dar și pentru cetățeni. Este bine să îi educi pe copii 
de mici, iar când ajung mari totul decurge mult mai ușor. Fiind 
bine pregătiţi, ei pot accesa și mai ușor la liceu și la facul-
tate. Domnule, cu omul educat totul decurge mult mai ușor și 
poți lucra mult mai bine cu un cetățean educat și cu pregătire 
serioasă.  

Cu voia dumneavoastră, revin la tabletele mult dorite de 
elevi. Veţi da tablete la toți copiii?  

La toți elevii din școala Checea vom oferi tablete elec-
tronice. Este vorba de 230 de tablete. Vor avea astfel un drum 
mult mai ușor în procesul educativ și la școala online dacă va 
fi nevoie. Noi ne pregătim din timp. Oricum, tabletele le vor fi 
foarte utile pentru a accesa internetul.  

Aveți acel proiect extraordinar de promovare a producă-
torilor din comună. Cum mai decurge el la ora actuală?  

Activitățile de promovare merg foarte bine. De exem-
plu, tânărul fermier Marius Kiss din comuna Checea este 
legumicultor, care îmbină în activitatea de bază puțin și din 
zootehnie. Marius a căutat să planteze cele mai bune soiuri 
și a avut grijă să păstreze gustul tradițional al legumelor prin 
evitarea tehnologiei chimice, atât în producția de pe câmp, cât 
şi în solariile sale.  

Ce legume putem găsi la acest gospodar?  
La Marius se găsesc în această perioadă următoarele le-

gume: roșii, ardei gras, cartofi noi. În afara de truda lui, care 
este de admirat, produsele sale îl recomandă, având un gust 
deosebit și calitate bio.  

Când aud că la Checea găsești frumosul la tot pasul, 
gândul mă duce la superbele lanuri de lavandă.  

Da, lavanda este una dintre cele mai puternice plante 
de leac din lume, care oferă alinare atât fizică cât și psihică, 
ameliorând diverse probleme, cum ar fi: arsuri, afte bucale, 
migrene, insomnii, mușcături de insecte, afecțiuni ale pielii, 
infecții, stres sau tensiune nervoasă. Își datorează acest uimi-
tor spectru de vindecare conținutului său chimic foarte com-
plex. Lavanda, domnule Miron, este de un real ajutor pentru 
relaxare și ajută foarte mult la instalarea somnului, iar aspectul 
unui buchețel sau a unei coronițe din lavandă este absolut mi- 
rific, pentru că lavanda din grădina Adrianei te încarcă cu o 
energie cât un câmp înflorit, te încarcă cu bunătatea ei și cu 
dragostea pentru frumos.  

Domnule primar, vă mulţumesc!  
Şi eu vă mulţumesc, dorindu-vă tuturor celor din redacţia 

jurnalului nostru naţional al primăriilor, mult succes în activi-
tatea jurnalistică.  

Când ai prilejul, reporter fiind, să întâlneşti un primar tânăr cu atâtea realizări precum in-
terlocutorul meu din această pagină, te poţi considera un om norocos. Cu un astfel de om 

având o agendă extrem de încărcată, timpul te obligă să fi laconic, exact în întrebări şi clar.  

Anthony Quinn a fost eroul propriei vieţi. În cartea sa autobiografică „Zorba Grecul” ne spune: „Am 
scris această carte ca să le spun oamenilor că trebuie să învețe să accepte viața și iubirea. Să iubească 

necondiționat – acesta e cel mai important lucru din lume! N-am mers niciodată la școală. Nici nu știu să citesc 
prea bine pe litere. N-am scris-o ca să fac bani, dacă voiam bani mă făceam contrabandist. Am scris-o ca să le aduc 
oamenilor marea veste: După toți acești ani, cred că am învățat în sfârșit să iubesc necondiționat“.  

Vorbe de ținut minte         Le spun oamenilor că trebuie să învețe să accepte iubirea
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Început de septembrie, în curtea 
liceului din Săvârşin s-a reîntors 

bucuria, s-a reîntors tinereţea, speranţa 
şi frumuseţea acestei lumi. Glasuri şi râ-
sete de copii…  

În prima zi de şcoală, după ce a 
salutat prezenţa edilului localităţii şi a 
Preaonoratului Părinte Paroh, doamna  
director Luminiţa Costea a spus: „Dragi 
elevi, bine ați venit la școală! Ne dorim 
ca acest an școlar, 2021-2022, să fie 
mai bun, cu multe realizări 
frumoase, împliniri și să-
nătate“.  

În cuvântul său, dom- 
nul primar Ioan Vodicean, 
la începutul de an școlar a 

În Satul Regal de pe Domeniul Săvârşin, în zilele de 
sâmbătă, 12 septembrie și duminică, 13 septembrie 

2020, a avut loc cea de-a douăzeci și doua ediție a Festivalului 
Național de Literatură „Dorel Sibii”. 

Desfăşurat sub semnul „Scriitorilor în pandemie”, la fes-
tivalul din acest an au luat parte prozatori, poeți și publiciști 
din județele de vest ale țării. 

Ca la fiecare ediţie au fost acordate o serie de premii anua- 
le. Premiul „Margareta a României” a onorat activitatea scrii-
toarei Paulina Popa, din municipiul Deva. 

Într-un moment de pauză al acestei sărbători a spiritu-
lui, am consemnat pentru cititorii noştri şi câteva impresii ale  
celui care îngrijeşte cu migală  
de poet destinul acestui festival, 
Ioan Vodicean, edilul Vetrei Re-
gale:  

„Ne aflăm în desfășurarea 
celei de-a XXII ediție a Festivalu-
lui Național de Literatură „Dorel 
Sibii“ și suntem bucuroși să avem, 
și de această dată, invitați dragi, 
care au venit să se întâlnească la 

S-a reîntors bucuria
spus: „Ne străduim să facem tot ce se 
poate, astfel încât procesul de învățământ 
să fie la nivelul la care ne așteptăm cu 
toții. Chiar dacă imaginea unui șantier 
nu e tocmai plăcută, o școală modernă 
merită toate eforturile, și aici mă refer 
în special la eforturile fianciare. Doresc 
tuturor elevilor mult succes în noul an 
școlar, să vă dea Dumnezeu putere de 
muncă, sănătate și să trecem ușor peste 
toate greutățile care ne vor ieși în cale.”  

Tot cu acest prilej, 
Preaonoratul Părinte Pa-
roh Călin Mădăluţă a 
adus mulţumiri bunului 
Dumnezeu şi îndemnuri 
duhovniceşti pentru ele-

vii prezenţi: „Slavă lui Dumnezeu că ne 
vedem cu bine la început de an scolar. 
Îl rugăm pe Dumnezeu să fie un an mai 
bun, cu mai multă speranță, nădejde, 
credință și ascultare. Dacă nu există 
ascultare, atunci nu se poate întâmpla 
nimic bun în viața noastră. Ascultarea 
pornește de acasă, de la părinți, de la 
bunici și se împlinește, se desăvârșește 
prin dascălii voștri care se vor strădui 
și anul acesta, ca de fiecare dată, să vă 
aducă pe cele mai frumoase culmi ale 
științei și ale cunoașterii. Nu uitați că 
ascultarea e cea care ne duce în Rai, 
care ne mântuiește și care ne dă sănătate 
trupească și sufltească. Amin.”  

„Suntem bucuroși să avem, și de această dată, invitați dragi! “

Săvârșin, să scrie, să citească, să se 
simtă bine și să marcheze memoria 
celui care a fost Dorel Sibii, un om 
al comunei noastre, care a iubit atât 
de mult locurile acestea și care a 
cântat aceste meleaguri în scrierile 
sale.  Şi pentru că timpul ține cu noi, 
putem să ne desfășurăm programul 
festivalului așa cum ne-am dorit și 
așa cum trebuie.”  

Pagină realizată de prof. Ana Maria POPA
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DENtA Timiș

Pagină realizată de prof. Luminița EFTENIE

Club de vacanță - în Denta

Copiii talentaţi din Denta

Puţini copii mai cunosc în ziua de azi arta croşetatului, 
dar în Denta obiceiul este păstrat cu sfinţenie. Studenta 

Andreea F. Anchi, de exemplu, mânuieşte croşeta ca o adevărată 
profesionistă. Vă invit să admirăm câteva poze cu figurinele 
create de ea. Pentru achiziţionare luaţi legătura cu artista 
noastră pe pagina sa de facebook: https://www.facebook.com/
profile.php?id=100007534128868

În această vară, mai exact în ultima săptămână din iulie, 
a avut loc un club de vacanţă organizat de Biserica 

Baptistă “SILO” din Denta, coordonată de pastorul Aurel 
Belciug. 

Sub atenta observaţie a doamnei profesoare de limba 
engleză, Lavinia Dănălache, dar şi a domnilor profesori Alleac 
Lidia şi Ciprian, copiii s-au implicat în fiecare zi de la ora 9  
la 13 într-o serie diversificată de activităţi precum: teatru, 
craft, cântece, lecţii biblice şi jocuri. Participanţii au fost şco-
lari între 4 şi 12 ani, iar voluntarii care au ajutat la reușita eve- 
nimentelor, Ardelean Paul, Ardelean Ruben, Ursulescu Delia, 
Banda Felicia, Piţov Rareş, Belciug Cristina şi Daniel, Colţa 
Andreea, Ţolea Giuli, Călugăr Monica, Sfera Giulia, au avut 

Tabără la mare

Sportivii din cadrul CS Denta Kickboxing au participat 
în perioada 09.08-15.08.2021 la Stagiu Național de 

Kickboxing, organizat de Federației Române 
de Arte Marțiale de Contact în stațiunea Eforie 
Sud (Constanța). În cadrul stagiului, sportivii 
participanți au susținut și examenul de grad 
(centură). Nouăsprezece sportivi din cadrul 
clubului au trecut la gradul următor, în urma 
examinării comisiei din cadrul Federației.

vârste apropiate și experiență 
în activități asemănătoare. Toți  
copiii au dovedit un interes ne- 
mărginit faţă de activităţile ale- 
se de domnii profesori, inte- 
grându-se foarte bine în colec-
tiv. De asemenea, aceştia au 
luat masa împreună în incinta 
bisericii şi au socializat, legând  
strânse prietenii şi îmbogăţin-
du-şi, în acelaşi timp, cunoştin- 
ţele referitoare la diverse teme.
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SECUSIgIU Arad

Gheorghe GRAD - Primar al comunei Secusigiu

M-am hotărât, înaintea întâlnirii cu domnul Grad, să încep dialogul cu dânsul într-o notă 
optimistă. Şi, precum citiţi, am şi găsit „pricină” de optimism…

Domnule primar, la mijlocul 
acestei veri aţi efectuat o vizită în Ger-
mania în cadrul căreia, întâlnindu-vă 
cu conducerea administraţiei din lo-
calitatea Pfatter, v-aţi exprimat toată 

deschiderea pentru o înfrăţire a comunei dumneavoastră cu 
aceea a domnului primar Johann Biederer. Îmi puteţi da mai 
multe detalii despre acest demers?  

Desigur, în cadrul acelei vizite am avut plăcutul prilej 
să particip la o întâlnire cu primarul şi viceprimarul comunei 
Pfatter, comună cu care doresc să înfrăţesc localitatea noastră. 
În acest sens, am avut un dialog extrem de fructuos, atât cu 
domnul primar Johann Biederer cât şi cu domnul viceprimar 
Christoph Ebner, împreună cu care am stabilit coordonatele pe 
care trebuie să le urmăm pentru a duce la bun sfârşit această 
dorinţă. Pentru a materializa cât mai repede acest demers s-a 
convenit să susţin o prezentare a comunei Secusigiu în cadrul 
Consiliului Local din Pfatter, ca ulterior, având şi aprobarea 
Consiliului Local al comunei noastre, să înaintăm colegilor 
noştri germani şi o scrisoare de intenţie.  

Pentru o bună înţelegere a cititorilor noştri, puteţi 
evidenţia şi oportunitatea unei astfel de înfrăţiri?  

Desigur, o înfrăţire de acest gen, aşa cum am mai spus, 
nu poate aduce decât beneficii ambelor localităţi, începând cu 
proiectele comune ce vor putea fi depuse pentru atragerea fon-
durilor europene, continuând cu frumoase colaborări culturale, 
sociale şi, evident, economice. Tot în cadrul acestei înfrăţiri, 
pot avea loc utile schimburi de experienţă atât între elevii celor 
două localităţi cât şi între funcţionari.  

Ce va impresionat în vizita făcută în Germania?  
În primul rând, şi pentru mine acesta este primordial, am 

constatat la colegii noştri germani o altă, o cu totul altă viziune 
administrativă, o viziune pe care socotind-o extrem de benefică 
pentru comunitate doresc, în mare parte, să o implementăm şi 
la noi. Şi spun în mare parte nu în totalitate pentru că fiecare 
ţinut are particularităţile lui şi numai ale lui.  

Domnule primar, sunteţi de acord să purtăm acest dialog 
doar într-o notă optimistă?  

Dacă avem motive, cu plăcere.  
Avem dovadă că după Germania, Elveţia se alătură unui 

gest frumos pentru comuna dumneavoastră.  
Ei da, cu sprijinul filialei judeţene Arad a „Crucii Roşii” 

am reuşit prin omenia domnului dr. Beniamin Dragoş, să adu-
cem mobilier modern pentru elevii comunei noastre, care ast-
fel vor avea condiţii simţitor mai bune de lucru.  

Îmi puteţi spune despre ce fel de mobilier este vorba?  
Da, în TIR-ul care a venit în comuna noastră cu mobili-

er şcolar se aflau bănci, mese, scaune, videoproiectoare, re-
chizite şcolare şi atâtea alte lucruri necesare unei instituţii de 
învăţământ.  

Este adevărat că dumneavoastră, din salariu sau din 
economii, aţi plătit contravaloarea taxelor vamale?  

Da.  
De ce?  
Domnişoară profesor, atunci când am aflat că plata taxelor 

vamale nu este inclusă în actul de donaţie, fapt ce mi se pare 
firesc, am hotărât să plătesc, cum se spune, din buzunarul meu, 
contravaloarea taxelor vamale.  

Dacă tot ne aflăm cu discuţia noastră în preajma unor 
gesturi pline de omenie făcute de străini şcolii româneşti, îmi 
puteţi vorbi şi despre un gest binefăcător al guvernanţilor 
români legat tot de şcoală?  

Ei, domnişoară profesor, de la începutul anului 2020, 
primăriile nu mai primesc niciun ajutor. Avem depuse proiecte 
pe diverse segmente, asfaltări, terenuri de sport, Cămine Cul-
turale, şi tot ce primim sunt promisiuni deşarte. Crede-mă, te 
rog, că aşa cum au fost guvernele din perioada 2016 – 2019, 
fie ele bune sau rele, comunele s-au dezvoltat. La Secusigiu, 
de la Guvernul PSD, au venit peste un million de lei! Acei bani 
au susţinut proiectul numit „Reabilitare Grădiniţă cu program 
normal în localitatea Sânpetru German şi Grădiniţă cu pro-
gram normal în localitatea Satu Mare”. Şi tot de la acel guvern 
PSD au venit peste 5 milioane de lei pentru proiectul „Reabili-
tare Şcoală generală clasele I-VIII în localitatea Sânpetru Ger-
man şi Şcoală generală calele I-VIII în loclaitatea Secusigiu“. 
Trecând dincolo de pragul şcolii, este bine să ştim că tot atunci 
a fost finanţat proiectul de introducere a reţelei de apă, pentru 
care s-au alocat peste 10 milioane de lei. Ori, aşa cum am mai 
spus, de la sfârşitul anului 2019, primăriile nu mai primesc 
decât promisiuni…  

Domnule primar, deşi am dorit să încheiem într-o notă 
optimistă, aşa cum am început acest dialog, se pare că…  

Domnişoară profesor, există adevăruri care, chiar dacă dor 
sau supără pe unii, ele trebuie spuse. 

Hotărârea Comitetul Județean pentru Situații de Urgență Arad nr. 141 din 15.09.2021:  u se instituie începând cu data 
de 16.09.2021 obligativitatea purtării măștii de protecție în toate spațiile publice deschise din județul Arad de genul 

piețelor, târgurilor, bâlciurilor, talciocurilor, spațiilor comerciale, stațiilor pentru transportul în comun, fără a se limita la acestea, 
precum și în alte zone cu potențial de aglomerare și unde nu se organizează controlul epidemiologic la accesul în perimetru;   
u se instituie începând cu data de 16.09.2021 obligativitatea purtării măștii de protecție pe o rază de 100 de metri în jurul unităților 
de învățământ din județul Arad, pentru persoanele care staționează în acest perimetru.  

Comitetele locale pentru situații de urgență din unitățile administrativ-teritoriale din județul Arad au obligația identificării 
spațiilor publice deschise unde se impune purtarea măștii de protecție și informării populației prin toate mijloacele avute la 
dispoziție, prin mijloacele mass-media, prin afișare fizică în locurile respective, precum și pe internet.  

În atenţia locuitorilor comunei Secusigiu şi a oaspeţilor ei  
Pe teritoriul comunei Secusigiu, din 16 septembrie trebuie să purtaţi mască şi în aer liber! 

„Am hotărât să plătesc, cum se spune, din buzunarul meu, 
contravaloarea taxelor vamale!“

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE
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LENAUHEIM Timiș

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

 Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

„La început de an școlar aș spune elevilor de azi ai comunei mele să nu uite 
că un om educat e precum un pom înflorit la timp, nu riscă să-și piardă 

repede nici florile, nici fructele!“

Domnule primar, la mijlocul 
acestei veri, s-au făcut demersurile 

pentru un proiect extraordinar, acela de înfiinţare a „Siste-
mului centralizat de producere şi distribuţie a energiei ter-
mice utilizând energia geotermală” în comuna Lenauheim.  
Îmi puteţi detalia primii paşi…  

Desigur, acest demers a fost început cu realizarea unui se-
rios studiu de fezabilitate, căruia i-a urmat obţinerea licenţei 
de exploatare.  

Nu v-aţi lovit de zidul birocraţiei noastre pe acest drum?  
Atunci când doreşti să definitivezi un astfel de proiect nu 

te mai opreşti la fiecare poticneală, sigur că pe mulţi îi sperie 
obţinerea avizelor, dar fără ele nu se poate, aşa că am pornit 
metodic, solicitând aviz de la „Agenţia pentru Protecţia Me-
diului”, aviz care să ateste că forajele nu sunt realizate în arii 
protejate, apoi am trecut la „Apele Române” solicitând un aviz 
conform căruia să rezulte că forajele nu interferează cu forajele 
pentru apa potabilă şi, nu în ultimul rând, avizul de la „Direcţia 
de Cultură a judeţului Timiş” care să ateste că nu există în zona 
de forare un sit arheologic.  

Multe avize, domnule primar!  
Domnişoară, asta e legea şi, vorba românului: „Unde-i 

lege nu-i tocmeală!”  
Deci aceste avize vor duce la…  
Aceste trei avize stau la baza obţinerii licenţei de explorare 

şi împreună cu studiul de fezabilitate vor duce la scrierea pro-
cesului de finanţare.  

Putem vorbi despre acest lucru cu începere din acest an?  
Din păcate, aşa cum am mai spus, în acest an nu vor exis-

ta deschise linii de finanţare pentru acest tip de proiecte, dar 
prin obţinerea acestor avize pregătim deschiderea finanţărilor 
de anul viitor, când, din câte cunosc, vor fi disponibilizate fon-
durile necesare de către Uniunea Europeană.  

Domnule primar, prin acest proiect vor beneficia şi 
locuinţele oamenilor?  

E bine că mă întrebi acest lucru pentru că trebuie ştiut că 
prin acest proiect se poate realiza doar încălzirea clădirilor  
aflate în patrimonial public.  

Şi în acest caz?  
În acest caz, localitatea care are cele mai multe imobile 

aflate în domeniul public, se va bucura de un punctaj mai mare 
la jurizarea proiectului.  

Adică Lenauheim.  
Exact, pentru că aici se regăsesc în proiect primăria, 

şcoala, grădiniţa, biblioteca, biserica ortodoxă, remiza de pom-
pieri, centrul de zi, dispensarul medical…  

Domnule primar, pentru că stăm de vorbă la o distanţă 
de câteva zile de la începerea unui an nou de învăţământ, ce 
mesaj aveţi pentru elevii comunei dumneavoastră?  

Domnişoară, educaţia este cea mai preţioasă busolă a 
omului, iar generaţiilor tinere le este întreit mai necesară şi, 
dacă mi s-ar îngădui o comparaţie la început de an şcolar, aş 
spune elevilor de azi ai comunei mele să nu uite că un om 
educat e precum un pom înflorit la timp, nu riscă să-şi piardă 
repede nici florile, nici fructele.  

Domnule primar, vă mulţumesc pentru timpul acordat!  
Şi eu vă mulţumesc întregului colectiv de redacţie al jur-

nalului nostru al primăriilor!  

Revenind în comuna Lenauheim, am constatat, aşa cum oricine soseşte aici poate vedea, 
că pe foarte multe paliere de activitate se lucrează intens. Începând de la infrastructura 

rutieră şi până la… „Sistemul centralizat de producere şi distribuţie a energiei termice utilizând 
energia geotermală”. Despre acest proiect extraordinar de important pentru comunitate am cerut 
domnului primar să ne vorbească, rupându-şi câteva minute din agenda sa de lucru.  

O odă cu mesaj straniu  

Dintre toţi actorii de oricând şi de oriunde, Ion Caramitru a fost 
poate singurul care a intrat fulminant pe scena istoriei, fără să 

părăsească niciodată teatrul şi filmul. Ne-a dat semnalul libertăţii în De- 
cembrie 1989 şi a devenit simbolul acelui moment providenţial, 
care părea imposibil fără el. Caramitru a fost unic. Este unic. Şi 
îi înţelegem valoarea, personalitatea incomparabilă abia acum, 
când numele lui a devenit pe deplin o legendă, spunea profesorul şi 
criticul de teatru Octavian Saiu. La aflarea morţii artistului, poetul 
Mircea Dinescu a publicat un poem-predicţie…  

Odă lui Iliescu la moartea lui Ion Caramitru
 Mircea DINESCU  

Țară cu domnitori fugiți de-acasă
și regi ținuți în lesă de dudui.
Ce multe neamuri stau cu noi la masă,
bat clopote de aur în gutui. 
 
Degeaba-l așteptăm pe Caramitru,
plecat să pun-o piesă în infern.
Băut-am din noroc ultimul litru.
Bate un vânt cu damf de Comintern.

Una dintre cele mai comune tulburări de ordin psihic…  
Depresia  
         Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Depresia este una dintre cele mai comune tulburări 
de ordin psihic şi se manifestă printr-un sentiment 

constant de tristețe, lipsă de energie, pesimism și interes 
scăzut pentru orice activitate. Este declanșată de eveni-
mente cu un impact emoțional puternic, poate fi cauzată 
de un dezechilibru chimic cerebral. În anumite cazuri, 
aceasta dispare de la sine, după echilibrarea funcțiilor nor-
male ale creierului. Multe persoane au nevoie de un trata-
ment de lungă durată, urmat după sfatul medicului. Cum 
poți depăși depresia? Cea mai eficientă şi sănătoasă soluţie 
este să mergi la psiholog sau psihiatru; Orientează-te spre 
activităţi plăcute, de preferinţă în aer liber; Mergi pe jos, 
înoată sau revino la antrenamente pe care le practicai 
înainte cu plăcere; Alimentaţia echilibrată te ajută şi ea în 
lupta împotriva depresiei; Alege alimente naturale, pline de 
substanţe nutritive; Evită consumul exagerat de cofeină şi 
alcool şi bea cel puţin 3 litri de apă pe zi.  

Pe toți o să ne-ngroape Iliescu
și-o să ne dea la parastas halva
și la priveghi ne va-ncânta ades cu
ce seri frumoase sunt la Moscova.  

Popii vor murmura și ei cu dânsul,
cu glas scăzut sub masca de COVID.
Și poate-n zori o să ne-apuce plânsul
Și-o să ne-nscriem iarăși în Partid.  
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BÂRZAVA
„Vă asigur că în continuare ne sprijinim proiectele 

pe buna conlucrare cu primăria!“

Arad

 Pagină coordonată de prof. Alina FRENȚIU

Doamnă director, timpul trece 
repede, a sosit toamna, și 

cum toamna se numără bobocii, elevii 
au revenit la școală. Cum aţi pregătit 
acest nou an școlar?  

Pregătirile pentru noul an școlar 
au decurs bine. Sălile de clasă, precum 
și celelalte spații școlare sunt igieniza-

te și reparațiile făcute acolo unde a fost necesar. Ca la fiecare 
început de an școlar, elevii vor păși în săli curate, dotate cu 
toate materialele necesare desfășurării actului didactic. Sunt 
deja asigurate comenzile pentru manualele editate în confor-
mitate cu noile programe.  

Că vrem ori nu, suntem din nou ameninţaţi de pandemie.  
Adevărat, dar noi am pregătit toate condițiile pentru des-

fășurarea învățământului online, în eventualitatea în care se va 
apela, temporar, la acesta. Nu îmi doresc desigur, un asemenea 
scenariu, dar trebuie să fim pregătiți pentru orice situație.  

Doamnă director, vă sunt părinții elevilor aproape, se 
implică dânşii în viața şcolii?  

Părinții trebuie să fie parteneri ai școlii. Fără implicarea 
dumnealor, actul educațional este sortit eșecului. Aceștia 
sunt parteneri cheie în educarea copiilor, iar atunci când sunt 
implicați este extraordinar! Dar, așa cum vedem în multe  
școli, și în cazul școlii noaste, părinții sunt diferiți. Există o 
categorie de părinți atenți la parcursul școlar al copilului, care 
colaborează cu învățătorii sau profesorii și înțeleg că obiecti-
vul comun este binele propriului copil. Aceasta este situația 
ideală, dar, din păcate, există şi cealaltă categorie, a părinților 
puțin interesați, și aici se dă lupta cea mai grea, încercând să-i 
câștigăm de partea noastră și să-i facem să înțeleagă că e în joc 
viitorul copiilor lor.  

Şi colegii dumneavoastră se alătură acestei iniţiative?  
Din fericire, școala pe care o coordonez are educatori, 

învățători și profesori dedicați profesiei, care au înțeles că au 
atribuții atât în „școala elevilor” cât și în „școala părinților”. Îmi 
păstrez încrederea și optimismul pe linia aceasta, a colaborării 
tot mai strânse și mai fructuoase cu părinții elevilor noștri.  

Acest nou mod de predare-învățare, această școală on-
line a câștigat teren în fața învățământului tradițional ?  

Copiii s-au adaptat repede acestui mod de predare, știut 
fiind faptul că ei sunt mult mai flexibili și mai receptivi în 
privința noilor tehnologii, însă au resimțit dorința de a învăța 
împreună în sala de clasă, iar profesorii au experimentat frus-
trarea de a nu putea privi îndeaproape în ochii elevilor lor. În 
predarea online lipsește conexiunea emoțională, vibrația cla-
sei, comunicarea reală între colegi. Resursele digitale pot fi 
captivante, însă nu pot suplini resursa de empatie și umanitate 
pe care o reprezintă dascălul aproape de elevii săi.  

Vă rog să-mi spuneți dacă sunteți mulțumită de rezul-
tatele obținute de elevii școlii dumneavoastră la „Evaluarea 
Națională”, și-a dovedit acest sistem de învățare eficiența?  

Rezultatele la „Evaluarea Națională” au fost mai dimi-
nuate decât în anii anteriori, influențate fiind atât de perioa-
da pandemică, în care activitatea școlară s-a desfășurat cu 
preponderență în online, dar și urmând un trend generalizat de 
scădere a performanței școlare. Aici mă refer la interesul tot 

Diana Mihaela GAȘPAR - Director Școala Gimnazială Bârzava

mai scăzut față de învățare, în special în cazul copiilor care nu 
sunt susținuți de către familie.  

Îmi puteţi spune un mic secret al succesului şcolar?  
Doamnă Alina, succesul școlar presupune conlucrarea 

celor trei actori ai educației: profesor - elev - părinte. Din 
păcate, accesul permanent la internet, fără supraveghere din 
partea părinților, fără un timp suficient acordat pregătirii pen-
tru școală duce, inevitabil, la scăderea randamentului școlar.  

Aveţi, desigur, elevi cu care dumneavoastră, dascălii şi 
comuna Bârzava vă mândriţi?

Bineînțeles că avem și elevi cu ale căror rezultate ne mân-
drim! Sunt aceia care au învățat constant,  au participat la orele on- 
line și au venit la pregătirile suplimentare organizate de școală.  

În această perioadă, cadrele didactice au fost nevoite să  
se adapteze unui mod de predare pentru care nu au fost pre-
gătite și instruite, cum s-au adaptat învățământului digital?  

Într-adevăr, nimeni nu era pregătit pentru o asemenea 
schimbare! Adaptarea la învățarea digitală a presupus un mare 
efort, orientat spre găsirea celor mai bune soluții pentru ca ele- 
vul să continue activitățile cu cât mai puține pierderi. Cadre- 
le didactice au participat la cursuri de formare pe această di- 
recție, s-au autoinstruit în același timp, dobândind treptat com-
petențele necesare. Au învățat unii de la alții pentru că în școala 
noastră funcționează spiritul de echipă. Cei mai „digitalizați” 
i-au sprijinit pe cei mai puțin pricepuți în utilizarea tehnologiei 
moderne, iar la acest moment pot vorbi despre un colectiv pro-
fesoral care desfășoară cu competență orele online.  

Mereu întreb interlocutorii mei, conducători de instituţii 
de învăţământ, despre relaţia cu administraţia locală. Îmi 
permiteţi să vă întreb despre această colaborare?                

Desigur, prin grija primăriei comunei noastre, sediul școlii 
coordonatoare este bine întreținut, instalațiile sanitare sunt la 
standardele cerute, sălile de clasă sunt igienizate anual. Şi tot 
prin grija Primăriei comunei Bârzava, pe fondul unor proiecte 
de reabilitare, școlile aparținătoare, Școala Primară Groșii–Noi 
și Școala Primară Lalașinț, au fost complet modernizate. Vă 
asigur că în continuare ne sprijinim proiectele pe buna conlu-
crare cu primăria.  

Vă mulțumesc că ați acceptat acest dialog și vă doresc ca 
anul școlar ce se apropie să fie doar pe scenariul verde!  

Să sperăm! Mulțumesc și eu!

Din albumul școlii

La sfârşitul festivităţii de deschidere a noului an de învăţământ, 
domnul primar Gabriel Faur ne-a spus: „Doresc, în prag de nou an 
şcolar, să urez succes elevilor şi bucurii de la ei părinţilor.”  
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Pagină coordonată de Luminița MUNTEANU

„Îmi doresc să dezvolt comuna, pentru că e logic... cu cât comuna este 
mai prosperă, cu atât totul merge mai bine!”

Remus ROF - Primar al comunei Dognecea

DOgNECEA Caraș-Severin

Înainte, cu mult înainte de 
a-l cunoaşte pe edilul de azi  

al comunei Dognecea, cu ceva ani  
în urmă, când domnul Rof nu era 
primar, mi-a fost dat să-l aud pe cel 
mai cult politician român, pe regre-
tatul Sorin Frunzăverde, spunân-
du-i bunului său prieten Vasile 
Todi: „Monşer, nu există judeţ al 
acestei ţări care să nu-şi dorească 

un primar ca Remus Rof!” Au trecut anii, şi Remus Rof ac-
ceptând să candideze pentru funcţia de primar, aşa cum era de 
aşteptat, a câştigat. După acea întâlnire la care, cum spuneam, 
am fost martor ocular, mi-am dorit să-l cunosc pe acest om şi, 
mai mult decât atât, să cunosc comuna pe care o gospodăreşte 
cu multă migală acest bărbat, comună căreia a reuşit să-i re-
dea locul de cinste între comunele Banatului istoric, aşa cum 
merită Dognecea.  

Dacă despre omul Remus Rof, întâlnindu-l, pot să vă asi-
gur că este un interlocutor politicos şi amabil, aşa cum veţi des- 
coperi în dialogurile mele viitoare cu domnia sa, despre pri-
marul de azi Remus Rof, pot confirma spusele lui Sorin Frun- 
zăverde. Da, primarul de azi al Dognecei a schimbat şi conti-
nuă să schimbe faţa comunei, o comună care la venirea sa în 
fruntea administraţiei se afla într-o neînchipuită stare de degra-
dare. Prin munca sa de până acum prinde contur tot mai mult 

crezul său: „ Îmi doresc să dezvolt comuna, pentru că e logic… 
cu cât comuna este mai prosperă, cu atât totul merge mai bine.”  

Şi pentru că veni vorba de comuna Dognecea de azi, pen-
tru cititorii „Jurnalului Naţional al Primăriilor” am să con-
semnez doar că la numai 20 de kilometri de Reşiţa, Dognecea 
atrage prin aşezarea sa geografică. Localitatea, aşa cum putem 
afla din însemnările unor călători, are două lacuri de acumu-
lare şi o concentraţie a aerului similară cu cea a unei staţiuni 
balneoclimaterice. Denumirea comunei Dognecea vine de la 
cuvântul de origine slavă ,,dugaeske” care înseamnă lungă şi 
reprezintă întinderea comunei, pe o lungime de 7 kilometri. 
Localitatea este renumită în Caraş-Severin, dar şi în judeţele 
învecinate, mai ales în rândul timişorenilor, pentru frumuseţea 
zonei. Potenţialul său turistic a fost renumit încă de pe vremea 
împărătesei Maria Tereza, despre care se spune că ar fi vizi-
tat zona, chiar şi pentru efectul terapeutic al aerului. Puțină 
lume știe că aerul concentrat din zonă este similar cu cel al 
unei stațiuni balneoclimaterice, din cauza numărului mare de 
ioni negativi din atmosferă. Tot de comuna Dognecea aparţine 
şi satul Calina, locul favorit al împărăteselor pentru apa plată 
de o calitate superioară celor din România. Potrivit unui cla-
sament realizat de Organizaţia Mondială a Apelor, apa plată 
exploatată la Calina se află acum pe locul doi în urma apei 
minerale naturale Evian, recunoscută pe plan mondial!  

Iată, încă un motiv care să-i îndemne pe cititorii noştri să 
viziteze acest loc binecuvântat de Dumnezeu.  

Ne-am interest pentru dumneavoastră
Reducerea vârstei de pensionare  

                Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

O nouă prevedere legală vine să completeze „Legea 
pensiilor”. Este vorba de Legea 197/2021, care modi- 

fică Legea 263/2010, actuala „Lege a pensiilor” şi adaugă o  
nouă categorie la lista activităților considerate ca fiind desfă-
șurate în condiții speciale, cum ar fi: activitățile de producție, 
mentenanță și asimilate din unitățile de producție a energiei 
electrice în termocentralele pe bază de cărbune, incluzând și 
unitățile de extracție a cărbunelui, pentru personalul implicat 
direct și nemijlocit în utilizarea procedeelor și utilajelor speci-
fice producției energiei electrice și extracției cărbunelui.  

Persoanele care au lucrat în condiţii de muncă deosebite, 
sau speciale vor avea redusă vârsta de pensionare cu 13 ani, 
iar stagiul complet de cotizare va fi de 25 de ani. Astfel că, 
vârsta de pensionare nu poate fi mai mică de 50 de ani pentru 
femei și 52 de ani pentru bărbați. Noua prevedere nu se aplică 
retroactiv ci numai după data de 18 august 2021.  

Probleme cu vederea. Cei care au 
probleme cu vederea nu pot obţi- 

ne sau reînnoi permisele de conducere. 
Handicap locomotor. Candidaţii ori con-
ducătorii auto care prezintă afecţiuni ale 
aparatului locomotor nu au dreptul la eli- 
berarea sau reînnoirea permiselor auto cu 
excepţia persoanelor cu handicap fizic, ca- 
re, cu avizul unei unităţi de asistenţă me-

O parte a raiului numit Dognecea 

Din albumul comunei

În atenţia 
conducătorilor auto             Afecţiunile care ne lasă fără permisul de conducere             Jr. Aurel MIHUŢ

dicală autorizate, acordat în urma evaluării 
medicale a afecţiunii respective şi a efec-
tuării unui test practic, pot avea dreptul 
să conducă un autoturism. Afecţiuni car-
diovasculare. Cei care suferă de tensiune 
arterială anormală pot să nu aibă dreptul 
de a conduce, iar cei care poartă stimula-
tor cardiac, precum şi cei cu antecedente 
de infarct miocardic, pot avea permis nu-

mai cu avizul medicului şi cu condiţia de 
a evalua verificări medicale periodice. Di-
abetul zaharat. Şoferilor cu hipoglicemie 
acută li se reînnoiesc permisele de condu-
cere doar pe baza unui aviz medical auto- 
rizat. Afecţiuni neurologice. Permisele 
de conducere nu sunt eliberate sau reîn-
noite celor care prezintă afecţiuni neuro-
logice grave, precum epilepsia.  
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MONEASA Arad

„Acestea au fost două importante proiecte care au îmbunătățit 
foarte mult imaginea localității!“

Ioan HERBEI - Primar al comunei Moneasa

Domnule primar, s-a gătat, cum  
se spune în popor, şi festivalul 

„Parada Clătitelor”, organizat de două decenii în staţiunea 
Moneasa şi reluat după o pauză de un an, impusă de pande-
mie, astfel că ediţia a XX-a a avut loc cu mult succes.  

Da, aşa cum am remarcat şi în cuvântul meu la deschi-
derea festivalului turismul în comuna-staţiune Moneasa, 
staţiunea cunoscută drept «Perla Munţilor Apuseni», îşi revine 
după pandemie.  

Dacă această nefericită pandemie a oprit orice mani-
festări cultural-artistice şi chiar sportive, totuşi, din ce am  
văzut înainte de a veni la dumneavoastră, munca admi-
nistraţiei a continuat ca în vremurile liniştite. Şi când spun 
asta fac referire şi la un frumos proiect destinat PSI-ului.  

Da, este adevărat, fosta remiză era foarte veche, de vreo 
70-80 de ani, de aceea era nevoie de una nouă și modernă. A 
fost pus la punct acest proiect de ridicare a unei hale noi „PSI”.  

Câte maşini poate adăposti noua hală?  
Aceasta poate adăposti două mașini de pompieri pentru 

stingere incendii, dintre care una este cu spumă. Vor veni și 
echipamente noi.  

Care este numărul de pompieri pe care vă puteţi bizui?  
Ca și pompieri activează 10 voluntari, cetățeni din comună 

și trebuia să aibă condiții bune și pentru ei în remiză și pentru 
mașini și echipamente.  

Îmi puteţi vorbi, pe scurt, despre utilitatea acestei echipe 
de pompieri voluntari?  

Desigur, vezi dumneata, distanța de la Sebiș unde se află 
pompierii, până la Moneasa este mare, vorbim de o distanţă  de 
20 de km, de aceea primăria a dorit să existe și în comună un 

Am intrat în anotimpul putreziciunii parfumate şi unul din puţinele locuri în care poţi admira 
la adevăratul său potențial acest anotimp este chiar staţiunea cuibărită într-o mică depresiu-

ne relativ joasă, la poalele ramei muntoase a Masivului Codru-Moma, la altitudinea medie de 280 
m. Stațiunea se află la 110 km de Arad, și la 20 de km de orășelul Sebiș şi poartă un nume frumos: 
Moneasa. Cu destoinicul primar al acestei commune am stat de vorbă pe pragul colorat al toamnei…  

centru „PSI”, unde să activeze pompierii voluntari, fiindcă în 
caz de incendiu sau alte nenoriciri, aceşti minunaţi voluntari 
să poate interveni în timp optim, să ofere primul ajutor, până 
când vor ajunge pompierii din Sebiș.  

Oameni ai comunei dumneavoastră mi-au sugerat, ad-
mirativ, în discuţiile cu dânşii, necesare unui reporter de 
teren, să trec să văd şi „Parcul central” din localitate. Şi 
acolo am remarcat că s-au efectuat ample lucrări.  

Adevărat, „Parcul central” a fost refăcut în totalitate. În 
urmă cu 3 ani a fost un mezociclon - o furtună devastatoare - 
care a distrus parcul central din localitate. Vegetația și toți po-
mii au fost la pământ și arborii rupți. Astfel, Primăria Moneasa 
a făcut un mare proiect de 12 miliarde de lei vechi.  

Şi astfel a apărut un adevărat parc nou.  
Astfel, a fost reconstruit totul și a apărut un parc nou. Au 

fost aduși arbori de mai multe specii și flori și a fost pus gazon.  
Reamenajat fiind „Parcul central”, v-aţi gândit şi la un 

parc destinat copiilor?  
Da, lângă parcul cel mare se află „Parcul copiilor” care 

și el, la rândul lui, a fost modernizat anul trecut. Acestea au 
fost două importante proiecte care au îmbunătățit foarte mult 
imaginea localității.  

Domnule primar, nu vreau să încheiem acest dialog fără 
a vă întreba despre un proiect pe care multe mari commune 
îl vor terminat, e vorba de canalizare. Aici cum staţi?  

Cu mai mulți ani în urmă s-a reușit să se facă și canali-
zarea și aducțiune apă nouă şi cu stație de purificare a apelor 
uzate, cu fonduri Phare, totul fiind funcțional.  

Domnule primar, vă mulţumesc.  
Şi eu vă mulţumesc. 

De ce să veniţi în comuna-staţiune Moneasa?  
Pentru că:  u apele termale de aici, au temperatura 

constantă de 25-32°C şi sunt ape bicarbonate, calcice, mag-
nezice, sodice, hipotone, toate având efect binefăcător; u 
situată în nord-vestul ţării, la poalele munţilor Apuseni, 
într-o vale înconjurată cu dealuri împădurite, staţiunea Mo-
neasa beneficiază de un climat cu influenţe mediteraneene. 
Apele minerale bicarbonatate, calcice, magneziene hipotone, 
mezotermale, contribuie la tratarea afecţiunilor aparatului locomotor, sistemului nervos periferic şi 
ale tubului digestiv; u cura aero şi helioterapeutică de care beneficiază turiştii aici, permite refa-
cerea organismului după boli infecţioase şi după stări de surmenaj. Principalele indicaţii terapeutice 
specifice staţiunii Moneasa sunt: afecţiuni ale sistemului nervos periferic, afecţiuni neurologice 
periferice şi centrale, afecţiuni ginecologice cornice, nevroză astenică şi afecţiuni asociate, boli 
metabolice şi de nutriţie; u clima din Moneasa este blândă datorită adăpostului oferit de culmile 
înconjurătoare. Foarte des, în anotimpul iernii, are loc fenomenul de inversiune de temperatură. 
Aceste invesiuni nu produc geruri prea mari, ceea ce explică existenţa castanului comestibil cât şi a 
liliacului sălbatic din împrejurimi; u spectaculoasele culmi ale Masivului Codru-Moma din lanţul 
Apusenilor, constituite în bună parte din roci calcaroase şi înălţate la altitudini ce nu depăşesc de 
regulă 1000 m, uneori golaşe, strălucind în soare şi contrastând cu verdele pădurilor, aduc aşezării 
un plus de frumuseţe şi atractivitate.  

Dacă tot ne fixăm 
ceasurile…  

...atunci este bine să 
ştim că primele date despre 
ceasul deşteptător figurează 
în jurul secolelor XI – XII 
şi se crede că primii care 
au folosit o metodă de 
avertizare legată de tre-
cerea timpului ar fi fost 
călugării. Aceştia foloseau 
o lumânare cu o scală pe 
partea exterioară. În ceară 
au fost turnate, la anumite 
intervale, bile din metal. 
Când lumânarea ardea, 
bilele cădeau pe un suport 
metalic, creând un zgomot, 
ca un fel de alarmă.  

Pagină realizată de Luminiţa MUNTEANU
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bare în parc, agăța de cărucior o tăbliță pe care scria: «Priviți, 
dar nu puneți mâna!» Ceva mai târziu, au început să se uite 
după mine fetele. Dacă aș fi conștientizat de atunci că acest 
lucru înseamnă, de fapt, o armă, o forță, probabil că nu mi-aș 
fi început viața, fiind măcelar! În final, pot spune că tot ce am 
obținut în viață nu mi se datorează mie, ci femeilor! De când 
mă știu, am fost înebunit după ele, mai ales după cele care 
erau cu 5-10 ani mai mari decât mine. Când m-am întors din 
armată, m-am mutat în Place Pigalle. Peste ceva vreme, de-
venisem întreţinutul câtorva femei. Erau pur și simplu topite 
după mine, pentru că eram al naibii de frumos. Acest lucru 
m-a ajutat să devin actor. Cred că, dacă n-aș fi fost actor, aș fi 
murit demult!  

                                               
 Câți ani mi-au mai rămas, oare? 

 
Nu, nu mă tem de moarte. Moartea este 

singurul lucru, pe lumea asta, de care putem 
fi siguri. Este doar o chestiune de timp. 
Câți ani mi-au mai rămas, oare? Aș putea 
să trăiesc până pe la 90-92 de ani. Doar că 
nu decid eu, ci cineva, acolo, sus. Știu doar 
că n-o să-mi părăsesc niciodată câinele, pe 
acest ciobănesc belgian, pe care-l iubesc ca 
pe un copil. Îl cheamă Loubo. Îmi lipsește 
foarte mult atunci când sunt plecat de acasă. 

Dacă va muri înaintea mea – lucru în care sper – nu-mi voi 
mai cumpăra niciodată câine.  

Am avut 50 de câini la viața mea, însă cu acesta am o 
relație absolut specială. Mă enervează cumplit că încă mai 
refuză să urce scările și să doarmă cu mine! Dar lucrurile se 
mai pot schimba! Oricum, pot spune că am un câine «cu ca-
racter». Nu iubește pe oricine. Loubo are acum 3 ani, ceea ce 
echivalează 21 de ani umani. Dacă va fi să mor înaintea lui, 
am să-mi rog veterinarul să facă în așa fel încât să părăsim 
împreună această lume. Îi va face o injecție, astfel încât Lou-
bo să moară în brațele mele. E mai bine așa, decât să știu că 
suferă și că va muri, pe mormântul meu…   

               
 Aş fi dispus la multe compromisuri pentru a simți 

această  «ultimă iubire»  

În ceea ce privește femeia ideală…nu, încă nu am găsit-o. 
Nu spun că nu există candidate. Ba există chiar zeci, însă 
niciuna din ele nu mi se pare potrivită pentru a-mi petrece 
alături de ea restul vieții. Deși aş fi dispus la multe compro-
misuri pentru a simți această «ultimă iubire». Aș putea chiar 
și renunța la ceea ce spuneam întotdeauna. Aș fi de acord, 
bunăoară, să mă căsătoresc cu acea femeie, care ar fi dispusă 
să-mi rămână alături până la moarte. Un astfel de lucru ar 
fi avut, poate, sens. S-ar fi înschis cercul, după adorata mea 
Nathalie…”  

                 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Nu, nu mă tem de moarte!

Alain Delon, nu a făcut nicio şcoală de actorie, dar la 
ce-i trebuie unui om atât de şarmant, de frumos şi de 

natural în faţa camerei de filmat studii în domeniul actoriei? 
Oamenii de film care au lucrat cu Delon au avut încredere 
în talentul înnăscut al acestuia, cerându-i un singur lucru: 
naturaleţe.  

„În prima zi de filmare, regizorul a venit şi mi-a spus: 
«Ascultă, Alain, îţi voi spune ceva foarte important: fii ceea 
ce eşti! Priveşte cum priveşti, spune cum spui tu. Fii tu însuţi 
şi nu juca! Trăieşte!» (… ) Acest sfat m-a urmărit toată viaţa“, 
a afirmat actorul în cadrul Festivalului de Film Transilvania, 
unde a fost invitat de onoare. Actorul a fost încântat de publicul 
român şi a mărturisit că este mai iubit în afara ţării sale: 
„Am văzut 3.500 de oameni într-o piaţă. Nu sunt genera lul 
de Gaulle, nu sunt preşedintele Republicii. 
Este impresionant! Mi-a făcut plăcere, mai  
ales că nu se întâmplă asta acasă. Eu sunt 
mult mai iubit în lume decât în Franţa. Acolo 
tot timpul am deranjat. Ţine de mentalitate“.  

Frumuseţea sa, ieşită cu totul din co-
mun, a dus, fapt greu de crezut, la pierderea 
multor roluri. Un exemplu: în anul 1961, 
apare „The Roman Spring of Mrs. Stone”, în 
regia lui Jose Quintero, cu Vivien Leigh în 
rolul principal. Iniţial, aceasta îşi doreşte să 
refuze rolul pentru că o sperie descrierea per-
sonajului, o actriţă în vârstă, exploatată de un gigolo italian. 
În realizarea filmului, una dintre problemele care apar este şi 
alegerea actorului care să îl joace pe acest gigolo, printre cei 
avuţi în vedere fiind şi Alain Delon. Vivien Leigh a avut ul-
timul cuvânt de spus. Dacă alţii au fost refuzaţi de actriţă pe 
motiv că „nu erau îndeajuns de italieni”, Vivien Leigh nu l-a 
acceptat pe Delon pentru că „era prea frumos”, rolul fiindu-i 
oferit în cele din urmă, lui Warren Beatty.  

Într-un interviu acordat la vârsta de 85 de ani revistei 
„Paris Match”, fermecătorul actor a răspuns curiozităților 
reportericești, referindu-se la frumusețea care i-a dublat talen- 
tul, făcându-l celebru la trecerea anilor, dar și la părerea sa de-
spre femei. Iată câteva din răspunsurile unui actor care, după 
spusele sale, a făcut toată viaţa ceea ce a vrut, cu cine a vrut 
şi când a vrut.  

Dacă n-aș fi fost actor, aș fi murit demult!  
                 
„Toți îmi vorbeau, în permanență, despre frumuseţe. Fe-

meile, în primul rând, dar nu numai ele. Când mi s-a propus 
să joc în filme, m-am gândit: «De ce, oare, tocmai eu?». Mi 
s-a răspuns, invocându-mi, din nou, această frumusețe a mea. 
Ea era adusă mereu în discuție. Încă din vremurile când eram 
copil, oamenii se opreau pe stradă și-i spuneau mamei mele:  

- Vai, ce copil frumos aveți!  
Și țin minte că mamei mele nu-i plăcea deloc când străinii 

mă atingeau. Un lucru amuzant: când ieșea cu mine la plim-


